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fresh rozhovor

Čím byl rok 2022 pro Úřad průmyslového
vlastnictví významným?

Odhlédnu-li od tragických událostí na Ukraji-
ně, které bohužel ovlivňují dění ve všech ob-
lastech, průmyslové vlastnictví nevyjímaje,
mohu naštěstí konstatovat, že se nám v ro-
ce 2022 podařilo dosáhnout několika význam-

ných úspěchů. Za největší z nich považuji
skvěle zvládnuté předsednictví v Radě Evrop-
ské unie (CZ PRES) v našem oboru. V jeho
rámci se mým kolegům podařilo mimo jiné
připravit obecný přístup k nařízení o ochraně
zeměpisných označení původu pro řemeslné
a průmyslové výrobky, který byl přijat Radou
pro konkurenceschopnost.

Za další úspěch považuji získání certifika-
ce dle normy ISO 22301:2019 Bezpečnost
a odol nost – Systémy managementu kontinu-
ity podnikání (BCMS). K tomuto kroku jsme
přistoupili zejména s cílem rozšířit řízení
kontinuity z IT prostředí i na další klíčové
služby Úřadu. Vedle řízení kvality podle po-
žadavků normy ISO 9001:2015 a manage-
mentu bezpečnosti informací podle požadav-
ků normy ISO/IEC 27001:2013 tak jde o další
úspěšnou implementaci mezinárodních stan-
dardů do naší činnosti.
V roce 2022 byl také zveřejněn aktualizovaný
harmonogram digitalizace státní správy, podle
nějž jsme v míře dostupnosti online služeb pro
klienty nejlépe hodnoceným ústředním orgá-
nem státní správy.

Posílila se spolupráce s některými pro -
fesními uskupeními jako například s Aso-
ciací malých a středních podniků a živ-
nostníků ČR, Svazem průmyslu a dopra-
vy ČR nebo třeba Komorou patentových 
zástupců?

Se všemi jmenovanými institucemi dlouhodo-
bě spolupracujeme. Kooperace s Komorou pa-
tentových zástupců probíhá zejména v oblasti
vzdělávání a při organizaci odborných zkou-
šek, jejichž složení je jednou z podmínek pro
výkon profese patentového zástupce. Členové
Komory se také podílejí na poskytování služby
IP Scan, což je poradenství pro malé a střední
podniky (MSP) v oblasti duševního vlastnic-
tví. Malým a středním podnikům tuto službu
nabízíme právě i prostřednictvím Asociace
malých a středních podniků a živnostníků ČR.
V roce 2022 tuto službu využilo 216 českých
MSP. Služba je poskytována za paušální cenu
900 eur, na níž mohou čeští podnikatelé využít
dotaci ve výši 90 %.

Mění se v současné době vnímání ochrany
duševního vlastnictví ve firmách? Rýsuje se
nějaký posun?

Věřím, že i díky službě IP Scan, ale i dalším
našim vzdělávacím a osvětovým aktivitám, se
podaří dlouhodobě nepříznivou situaci s po-
vědomím o duševním vlastnictví mezi český-
mi podnikateli zlepšit. Obecně ale bohužel
stále platí, že čeští podnikatelé o své duševní
vlastnictví příliš nepečují a nedokážou systém
jeho ochrany využít ke svému prospěchu.

Myslím, že pro většinu našich
klientů je zkušenost s ÚPV
příjemným zážitkem
Duševní vlastnictví se dá charakterizovat rozmanitě. Zjednodušeně řečeno to
znamená vědět, jak se co dělá. A je to nezastupitelný prvek našeho počínání.
Vlastně je to úročení zkušeností, které se dědí z generace na generaci, ale rovněž
charakteristika těch nejnovějších myšlenek a praxe, které lidstvo získává. Ať jde
o konstrukci strojů, nebo výrobu zdravotní obuvi, zpracování drahých kamenů či
využívání nanotechnologií ve zdravotnictví. Know-how je cenné a ceněné. Firmy se
je naučily, ale také stále učí, chránit, pečovat o ně. A také využívat komerčně.
Vyplatí se proto i v tomto případě vědět, jak na to. Pro někoho je vhodnější
ochranná známka, pro jiného patent či další řešení. Ucelený přehled o měřitelných
aktivitách při ochraně duševního vlastnictví má Úřad průmyslového vlastnictví.
Jeho předsedy, Mgr. Ing. Josefa Kratochvíla, Ph.D., jsem se po roce zeptala, jak se
situace v tomto ohledu v České republice za loňský rok změnila oproti roku 2021,
a také, co se Úřadu ku prospěchu všech, kteří považují ochranu nehmotného
majetku za součást své práce, podařilo:

Mgr. Ing. Josef Kratochvíl, Ph.D.


